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Paní Ing. Hana Rolincová, majitelka firmy ROLI, a zástupce Charity Hranice Ing. Radka Andrýsková předaly ve středu 5. 8. 2015 
ve Skaličce finanční dar paní Janě Rýznarové a jejímu synu Adámkovi. Jednalo se o výtěžek ze Závodu kočárků, který se konal 
letos 28. března v hranickém parku. Výtěžek je určen na charitativní účely.
V Charitě Hranice jsme paní Rýznarovou a jejího syna Adámka doporučili jako vhodné příjemce finančního daru. Paní Rýznarová 
žije se svým devítiletým synem ve Skaličce, denně jej vozí do speciální školy do Nového Jičína, kde také pracuje jako asistentka 
pedagoga a pomáhá při vzdělávání autistického žáka. 

Foto: Charita Hranice
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Co tam mám napsat? A čte to vůbec někdo? A vždyť mám 
dovolenou! Tak takové skeptické a pochybovačné myšlenky 
mě napadaly, když jsem dostal jemnou připomínku, že se 
ode mne očekává duchovní slovo do Informací.
Ale vzápětí mne napadlo, že přece mohu napsat pár řádek 
právě v dovolenkovém stylu.
Takže, byli jste někdy na poutní hoře u Města Albrechtic? 
Dovede vás tam městský turistický okruh. Prochází po sed-
mikilometrové naučné stezce Lesů České republiky, spoju-
jící původní křížovou cestu z Města Albrechtic na Poutní 
Horu a zříceninu Burkvíz. Návštěvníky překvapí nejen krás-
né výhledy do krajiny, ale i její historie. Po ukončení třice-
tileté války spravovali albrechtické panství jezuité. V rámci 
rekatolizace vybudovali na Poutní hoře (Riemerberg, 706 m) 
roku 1651 kapli. Účast na poutích však byla tak velká, že byl 
místo kaple v letech 1733 až 1760 vystavěn poutní kostel. 
Délka jeho lodi s předsíní pod věží měřila 42 m, šířka kostela 
byla 18 m a výška 15 m. K hlavnímu vchodu vedlo schodiště 
a kromě něj měl kostel ještě další čtyři vchody. Impozantní 
stavba kostela byla zdaleka viditelná a bylo jí možné spatřit 
i z oken jezuitské koleje ve 42 km vzdálené Nise. Sláva pout-
ního místa však netrvala dlouho. Císař Josef II. svým vý-
nosem z roku 1782 zrušil poutní kostely. Kostel v lesích za-
čal chátrat, v roce 1787 byl kostel prodán za 50 zlatých a 48 
krejcarů Josefu Jachskemu z České Vsi (Neudörfel), který 
jej zbořil. Vnitřní zařízení bylo zčásti přeneseno do nového 
kostela v Městě Albrechticích, zčásti do kostela na Valštejně.
Toto je část popisu, který najdete na http://www.silesiatouri-
sm.com/www/cz/mesto-albrechtice/albrechticko/. 
Nejatraktivnější na okruhu je rozhledna na Hraničním vr-
chu a nejkrásnější je rozhled právě z ní. Turisté uvidí nejen 
malebné okolí Města Albrechtic, ale nahlédnou i do Polska. 
Zajímavé je také, že jde o dvojrozhlednu. Dva stožáry, které 
původně patřily O2, nechali radní Města Albrechtic v rámci 
příhraničního projektu spojit plošinou a vybavit schodištěm. 
Další technickou zajímavostí a turistickou atraktivitou v této 
oblasti je úzkokolejný vláček z Třemešné do Osoblahy. Tím 
jsem sice nejezdil, ale okolí Města Albrechtic jsem s velkou 

radostí a s vděčností Bohu za dar přírody probrouzdal. Také 
jsem se zamýšlel nad dřívějším tvrdým a poctivým životem 
obyvatel, kteří z krásné sice, ale drsné přírody vyzískali ka-
menitá políčka, sloužící k jejich obživě. Valy vysbíraného 
kamení dosud lemují bývalé hranice pozemků.
A protože Charita je (téměř) všude, našel jsem v Domově 
dobré vůle v Městě Albrechticích, části Žáry, kolegy z Cha-
rity Krnov, kteří se tam starají o klienty se stařeckou i Alz-
heimerovou demencí a s ostatními typy demencí.
V době, kdy píši tyto řádky, se chystám na návštěvu bratra 
a jeho rodiny v Ostravě a s kamarády Michalem a Markem 
jsme naplánovali návštěvu P. Jindřicha Plška v Ústí n/Orli-
cí. V době mého působení v Opavě (1984-86) jsme se tam 
jednotlivě i společně scházeli k debatám i modlitbě. Jindra 
tehdy zatoužil stát se knězem, Michal je teď kostelníkem 
u sv. Ducha, kde jsem tou dobou působil. Pak se ještě na 
pár dní vrátím mezi pohostinné sestry boromejky do kláštera 
v Městě Albrechticích, ve kterém prožívá závěr svého živo-
ta moje teta sestra Eucharistika a život plný obětavé služby 
potřebným sestry Clemens a Nazareta, které jsem kdysi učil 
v náboženství, jednu během svého působení ve Valašském 
Meziříčí a druhou v Hranicích. Při této příležitosti si uvě-
domuji, že se takovým způsobem i v mém životě začínají 
uskutečňovat slova Pána Ježíše Krista: „A každý, kdo opustil 
domy nebo bratry nebo sestry nebo otce nebo matku nebo 
děti nebo pole pro mé jméno, stokrát víc dostane a bude mít 
podíl na věčném životě.“
Tyto řádky, které čtete už po době dovolených, ve vás asi 
vzbudí vzpomínku na vaši dovolenou. Nevzpomínejme 
s nostalgií a vzdycháním, ale s vděčností Bohu i lidem na 
všechno ušlechtilé a krásné, co jsme mohli dosud prožít, za 
všechny hezké vztahy, které můžeme prožívat a s očekává-
ním, co dobrého a krásného nám ještě bude dopřáno. 
Napadá vás snad, že v tom očekávání nejsem realista? Kdy-
bych na začátku podlehl podobné skepsi a pochybnostem, 
byla by na tomto místě prázdná stránka. 

P. Bohumír

DUCHOVNÍ SLOVO

Duchovní slovo / Zprávy z arcidiecéze

Jak jste se měli na dovolené?

ZPRÁVY Z ARCIDIECÉZE

Pokračovali jsme v kvalitě
Posledním kurzem s názvem Ekonomické souvislosti byl 
v červnu ukončen celý vzdělávací projekt Arcidiecézní charity 
Olomouc „Pokračujeme v kvalitě“, který nabídl pracovníkům 
sociálních služeb olomoucké arcidiecéze v roce 2014 odborné 
krátkodobé, střednědobé i dlouhodobé vzdělávací kurzy, ori-
entované na specifické potřeby jednotlivých cílových skupin. 
Cílem projektu byla podpora procesu začleňování osob soci-
álně vyloučených či jinak ohrožených sociální exkluzí, a to 
především prostřednictvím zvyšování odborné úrovně pracov-
níků sociálních služeb ve smyslu zajištění profesního rozvoje 
pracovníků Charit olomoucké arcidiecéze tak, aby realizované 

služby Charit reagovaly odpovídajícím odborným a lidským 
způsobem na potřeby svých cílových skupin. Tento projekt na-
vázal na vzdělávací projekty ACHO od roku 2007, které byly 
zaměřeny zejména na předávání základních a pro dobrou pra-
xi nezbytně nutných znalostí v oblasti poskytování sociálních 
služeb.
Systematický proces dalšího vzdělávání našich odborníků byl 
zajištěn prostřednictvím třech aktivit: Vzdělávání pracovníků 
specializované na jednotlivé cílové skupiny, Vzdělávání pra-
covníků v manažerských dovednostech a Vzdělávání pracov-
níků v oblasti podpory kvality sociálních služeb.
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V rámci Vzdělávání pracovníků se specializací na jednotlivé 
cílové skupiny měli pracovníci Charit olomoucké arcidiecéze 
příležitost seznámit se s mnohými zajímavými pracovními 
metodami a technikami. V oblasti zaměřené na přístup orien-
tovaný na řešení účastníci ocenili zejména kurzy zabývající 
se problematikou pozitivních změn ve smyslu směřování k po-
třebnému cíli namísto soustředění se na daný problém. V te-
rapii tak jde o práci s klientem se zaměřením na hledání řeše-
ní namísto podrobných analýz problémů a jejich příčin. Tato 
metoda vychází z reálného předpokladu, že člověk má kromě 
svého trápení rovněž vlastní jedinečné schopnosti a možnosti, 
a že je tudíž mnohem efektivnější terapii zacílit na přítomné 
zdroje a budoucí eventuality, než podrobně rozebírat jak minu-
lá selhání, tak současná či budoucí potenciální omezení.
Jeden z běhů byl tak v rámci tohoto přístupu věnován kreativ-
ní metodě Kids´ Skills, zaměřené na řešení přístupem orien-
tovaným na práci s dětmi, rodiči a komunitou. Zjednodušeně 
řečeno - v této metodě se jedná právě o umění naučit se promě-
nit problémy na dovednosti. Z ohlasů a hodnocení účastníků 
kurzů: „Pro mě nejlepší kurz, který jsem zatím absolvovala. 
Odnáším si z něj hodně, a to hlavně úplnou změnu v myšlení 
a nahlížení na problémy.“ (Simča) „Kidś skills mě baví. Člověk 
se učí celý život a je to mnohem příjemnější než zákazy, příka-
zy, připomínky, rizika. Děcka řvou a lítají po chodbách? Nau-
číme se chodit potichu (nebo plížit). Došly peníze? Naučíme se 
předem si je rozpočítat. Nechce se mi psát mail Báře? Naučím 
se psát maily tak, aby mě to bavilo.“ (Zuzka)
Dle hodnocení účastníků byly poznatky kurzů orientovaných 
na řešení praktické a rovněž využitelné pro práci s širokou řa-
dou klientů, protože jde především o to, co může udělat sám 
klient, aby se naučil pozitivně přemýšlet, moudře odpovídat na 
životní výzvy, aby sám zatoužil po změně – a především věřil, 
že je to v jeho možnostech.
Vzdělávání bylo v rámci projektu zacíleno rovněž na rozvoj 
pracovníků v přímé obslužné péči, kteří pečují např. o klienty 
s neurologickým postižením – včetně instruktážního vedení 

lektorem – a rovněž spojené s praktickým nácvikem specific-
kých technik (Kurz Stimulace osob s poruchami hybnosti – 
Kinestetika).
Obdobně i běh, věnovaný tolik potřebné a mnohdy ještě stále opo-
míjené tematice Doprovázení umírajících, doznal kladné odezvy 
účastníků: „Moc děkuji za opravdu skvělý seminář, který mě obo-
hatil a pomohl mi uvědomit si, jak je potřebné se danou proble-
matikou zabývat, zejména děkuji za užitečné praktické rady, jak 
ke klientům přistupovat.“ A z hodnocení jedné z dalších účastnic: 
„Seminář obsáhl všechna témata, která jsem od něho očekávala 
– velice se mi líbil.“ 
V oblasti Vzdělávání pracovníků v manažerských dovednostech se 
uskutečnilo několik kurzů z oblasti řízení organizace zaměřených 
na manažerské dovednosti pro vedoucí pracovníky sociálních 
služeb, jako je např. oblast motivace, vedení pracovních týmů či 
řízení změn. Účastníci ocenili kreativní podání učiva s praktic-
kými poznatky a cvičeními; mnozí by však volili pro seminář 
více dní s větším počtem pracovních nácviků. Z hodnocení účast-
níků: „Kurz mi pomohl k poznání, v čem dělám chybu a k nasta-
vení plánu, jak na tom zapracovat. Dostala jsem konkrétní tipy 
pro řešení a zlepšení situace v týmu.“ 
Kurz Ekonomické souvislosti poskytování sociální služby přine-
sl nejen základní vhled do ekonomického světa pojmů a myšlení, 
ale především osvětlil ekonomický pohled na službu.
V rámci Vzdělávání pracovníků v oblasti podpory kvality sociál-
ních služeb bylo v kurzu Poradci kvality I. proškoleno 14 nových 
poradců kvality v sociálních službách, kteří se zapojí do systému 
metodické a odborné podpory sociálních služeb Arcidiecézní chari-
ty Olomouc. Druhý běh byl zaměřen na již stávající poradce kvality 
za účelem zvyšování jejich způsobilosti a odborných kompetencí. 
V rámci celého projektu bylo vydáno celkem 630 osvědčení při 
počtu 315 podpořených osob (účastníků) v 19 vzdělávacích pro-
gramech v počtu 28 běhů. Projekt se uskutečnil v období od 1. 
října 2013 do 30. června 2015. 

Eva Štefková, ACHO

Centrum pro komunitní práci (CpKP) Východní Morava pořá-
dalo ve dnech 11. a 12. 6. 2015 závěrečnou konferenci k projek-
tu Mezinárodním partnerstvím k inovaci rozvoje sociálních 
služeb prostřednictvím zapojení nezaměstnaných. Cílem pro-
jektu bylo usilovat o zvýšení zaměstnanosti a rozvoj lidských 
kapacit působících v oblasti sociálních služeb v okrese Přerov.
Charita Hranice byla CpKP Východní Morava pozvána, aby na 
konferenci vystoupila jako zástupce poskytovatelů sociálních 
služeb v okrese Přerov, kteří se zúčastnili projektu.
A jak jsme se do projektu zapojili? 
Vedoucí našich sociálních služeb (pět vedoucích) se už v září 
a říjnu 2013 zúčastnili semináře Zvyšování odborných kompe-

Zprávy z arcidiecéze / Z farních a oblastních Charit

Z FARNÍCH A OBLASTNÍCH CHARIT

Hranická Charita na konferenci Centra pro komunitní práci Východní Morava
Charita Hranice
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tencí vedoucích pracovníků v sociálních službách v rozsahu 
98 hodin. Seminář byl tehdy zaměřen na vedení a spolupráci 
pracovního týmu, možnosti práce s lidmi v obtížných život-
ních situacích se zaměřením na rozvoj komunikačních doved-
ností, na kvalitu a standardy kvality sociálních služeb.
Jako poskytovatel sociálních služeb jsme se tehdy zúčastni-
li také motivačního workshopu pro nezaměstnané v městech 
Hranice a Lipník nad Bečvou.
V rámci celého projektu se ve čtyřech městech okresu Pře-
rov konal Kurz pracovníka v sociálních službách. Součástí 

těchto kurzů byla praxe v rozsahu 40 hodin. Umožnili jsme 17 
účastníkům kurzu výkon praxe v Charitě Hranice. Po ukonče-
ní kurzu nastoupilo do pracovního poměru v našich sociálních 
službách 7 praktikantů. 
Nyní u nás pracují 4 zaměstnanci - účastníci Kurzu pracovníka 
v sociálních službách, které organizovalo CpKP a spolupracují 
s námi jako dobrovolníci dva účastníci kurzu.

Radka Andrýsková,
pastorační asistentka

Z farních a oblastních Charit

Denní centrum Archa, které nabízí své služby dospělým 
osobám s mentálním a kombinovaným postižením, osla-
vilo ve čtvr tek 6. srpna své desáté narozeniny v Zámec-
ké zahradě v Hranicích. Hlavním bodem programu bylo 
hudební vystoupení hranické kapely Gentlemen’s club, 
jejíž členové i v horkém letním počasí př ispěli svojí hud-
bou k pohodovému prožit í celé akce. 
V doprovodném programu, který si zaměstnanci DC Ar-
cha př ipravili pro veřejnost, velmi zaujal or iginální zá-
vod na invalidních vozících, kterého se zúčastnilo osm 
párů ve dvou kategoriích. Zájemci si mohli vyzkoušet 
použití kompenzačních pomůcek, zdarma si nechat změ-
ř it tlak či glykémii krve nebo poskládat si or iginální 
or igami.
Činnost DC Archa a aktivity, kterými se jeho uživatelé 
za pomoci osobních asistentek zabývají, byla představe-
na výstavou fotograf ií, která umožnila veřejnosti blíže 

Denní centrum Archa slavilo v Zámecké zahradě

Paní Ing. Hana Rolincová, majitelka firmy ROLI, a zástupce 
Charity Hranice Ing. Radka Andrýsková předaly ve středu 5. 
srpna 2015 ve Skaličce finanční dar paní Janě Rýznarové a je-
jímu synu Adámkovi. Jednalo se o výtěžek ze Závodu kočárků, 
který se konal letos 28. března v hranickém parku.
Paní Hana Rolincová zorganizovala první ročník Závodu ko-
čárků v Hranicích a připojila se tak k celorepublikovému pro-
jektu Strollering. Sportovně zábavné odpoledne, určené pro 
rodiče a jejich děti, se snaží pomoci lidem v místě konání akce 
– její finanční výtěžek je určen na charitativní účely. Paní Ro-
lincová se rozhodla dar v hodnotě 1 000 Kč věnovat Charitě 
Hranice. 
V Charitě Hranice jsme doporučili jako vhodného příjem-
ce finančního daru paní Rýznarovou a jejího syna Adámka. 
Paní Rýznarová žije se svým devítiletým synem ve Skaličce, 
denně jej vozí do speciální školy do Nového Jičína, kde paní 
Rýznarová také pracuje jako asistentka pedagoga a pomáhá při 
vzdělávání autistického žáka. Adámka a jeho maminku paní 
Rolincová potěšila také dárkem – věnovala mu krásnou mod-
rou čepičku ROLI.
Paní Ing. Rolincová spolupracuje rovněž se sociální službou 
naší Charity, s Denním centrem Archa. Naši klienti za pomoci 
svých osobních asistentek čepičky ROLI, zhotovené firmou paní 
Rolincové, kompletují k prodeji. Klienti balí čepičky ROLI s le-
táčky do sáčků a připravují je na tak cestu k zákazníkovi. 
Děkujme paní Ing. Rolincové, že se rozhodla s námi spolupra-
covat. Oceňujeme její aktivní přístup a věříme, že v budoucnu 
bude naše spolupráce pokračovat a společně budeme pomáhat 
lidem na Hranicku.

Radka Andrýsková,
pastorační asistentka

Finanční dar pro Adámka
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Z farních a oblastních Charit

Pozvánka na zářijové Dny s Charitou Luhačovice
Zveme vás na Dny Charity Luhačovice, které se uskuteční 
v průběhu měsíce září. Každý týden pořádáme nejrůznější 
akce určené veřejnosti. Těšit se můžete na turnaj v rus-
kých kuželkách, bezplatné měření glykémie apod. Vidět 
a zažít je přece lepší než slyšet a přečíst. Více informací 
o programu naleznete na našich stránkách.
Možná jste někteří zaznamenali, že Charita Luhačovice 
oslavila v loňském roce 10 let své existence. Působí v 11 
obcích – Luhačovice, Pozlovice, Podhradí, Kladná-Žilín, 
Biskupce, Ludkovice, Řetechov, Polichno, Horní Lhota, 
Dolní Lhota, Sehradice. Poskytujeme pečovatelskou služ-
bu v domácnostech našich klientů a pomáháme jim co nej-
déle setrvat v domácím prostředí. Klient si sám smluvně 
sjednává určité úkony péče o vlastní osobu, domácnost, ná-
kupy apod. Přímo v budově Charity se nachází denní staci-
onář, který navštěvují zdravotně postižení a senioři. Úko-
lem denního stacionáře je se komplexně postarat o klienta 
a zároveň ho podporovat v rozvíjení jeho schopností, do-
vedností a v sociálních kontaktech. Dále se můžete stát 
akreditovaným dobrovolníkem. Dobrovolník je člověk, 
který bez nároku na odměnu věnuje svůj čas, um a energii 
ve prospěch druhých.
Program na Dny Charity Luhačovice – více na www.luha-
covice.charita.cz.

Hlavními sponzory Týdne s Charitou Luhačovice 2015 
jsou: Vincentka a.s., Lázeňské oplatky CLIP Luhačovice

Anna Martincová

se seznámit s významem služby a její st ručnou histor ií. 
Podpořit činnost DC Archa návštěvníkům umožnil ná-
kup drobných předmětů vyrobených klienty př i terapeu-
t ické pracovní a tvoř ivé činnosti. Návštěvníci Zámecké 
zahrady měli největší zájem o or iginální ručně malované 
hedvábné šátky v nejrůznějších barevných odstínech.
Věříme, že všem návštěvníkům se na oslavě v Zámec-
kém parku líbilo a př ijdou klienty navštívit v prostorách 
Denního centra Archa v rámci Dne otevřených dveř í, 
nebo je podpoří př i jejich vystoupení na Dnu Charity. 
Tyto akce pro veřejnost př ipravujeme v rámci Týdne 
s Charitou Hranice, který v letošním roce proběhne od 
pondělí 21. 9. do čtvr tka 24. 9. 2015.

Kolektiv zaměstnanců DC Archa

Charita Svaté rodiny Luhačovice



červenec/srpen 2015

strana 6

Vzdělávací kurzy realizované v rámci projektu „Vzděláváním ke 
kvalitě“ s registračním číslem CZ.1.04/3.1.03/A7.00140 pokra-
čovaly i v roce 2015.
V rámci projektu byly v prvním pololetí roku 2015 realizovány 
tyto následující kurzy:
Leden 2015:
Výcvik v práci s psychickou zátěží (16 hod.) - lektor PhDr. Marie 
Marečková, Ph.D.
Ochrana práv uživatelů sociálních služeb (8 hod.) - lektor Bc. Ive-
ta Šůstková
Únor 2015:
Úvod do standardů kvality (8 hod.) - lektor Michal Šalplachta, 
DiS.
Individuální plánování v praxi (16 hod.) - lektor Michal Šalplach-
ta, DiS.
Březen 2015:
Základní kurz Bazální stimulace (24 hod.) - lektor Mgr. Irena 
Savková
Duben 2015:
Spirituální kompetence sociálního pracovníka (8 hod.) - lektor 
ThLic. Michal Umlauf.

Z farních a oblastních Charit

Vzdělávací kurzy realizované v rámci projektu 
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Z farních a oblastních Charit

Pečovatelky a ošetřovatelky Charity Konice v letošních extrémních 
vedrech upozorňovaly své klienty na nutnost dodržování pitného 
režimu, radily, jak v bytech klientů správně větrat a varovaly před 
přetěžováním organismu velkou fyzickou námahou. Horko sužovalo 
i seniory v Domě pokojného staří v Bohuslavicích, kde si situace vy-
žádala některá provozní opatření, častější kontroly zdravotního stavu 
a zvýšený dohled nad ubytovanými seniory.
Ani charitní pracovníci v Bohuslavicích či v terénu to ale v horku 
neměli jednoduché. „Nezaznamenali jsme žádné větší problémy 
u klientů v domácí péči. Vše zvládali dobře, ale dávali jsme pozor 
a snažili se jim připomínat hlavně pití dostatku tekutin.“ popsala si-
tuaci v horkých dnech vedoucí terénní pečovatelské služby Naděžda 
Páleníková. 
Podobně situaci popsala i vedoucí domova Pavlína Pašová: „Dohlí-
želi na oblečení, a to hlavně u imobilních klientů, vyměnili jsme pro-
šívané přikrývky za lehké letní, častěji jsme převlékali a polohovali. 
V rámci možností jsme klientům dopřávali ochlazení alespoň obkla-
dy na čelo. Kontrola jejich hydratace, častější podávání tekutin imo-
bilním klientům a u všech dodržování pitného režimu. Zvýšili jsme 
také přísun zeleniny a ovoce a procházky jsme klientům doporučili 
jen na ráno či večer.“
Dům v Bohuslavicích nemá klimatizaci a tak vše řeší zejména ža-
luziemi, větráním, někdy i ventilátory. „Ventilátorů jsme teď muse-

li dokonce několik přikoupit do těch nejteplejších pokojů, což je ve 
třetím a čtvrtém patře a v pokojích s okny na západ,“ informovala 
vedoucí Pašová. Větrat se však musí i strojovna výtahu, který je pro 
provoz domova nepostradatelný.
Horka působila ovšem také na samotné pracovníky Charity. Terénní 
pečovatelky a ošetřovatelky trávily spoustu času v rozpálených auto-
mobilech přejezdy mezi domácnostmi klientů a pacientů. „Nejhorší 
situace byla asi při rozvozu obědů, což je i běžně časově a fyzicky 
velmi náročné. Navíc se rozvoz konal v tom největším horku,“ po-
steskla si Páleníková. „U nás bylo nejhůř asi v kuchyni a prádelně při 
žehlení,“ dodala také vedoucí domova v Bohuslavicích. 
Je jistě řada profesí, kde období veder působilo negativně na pracov-
níky. U charitních pracovníků to bylo stejné, vždyť právě oni pečo-
vali v tomto počasí o dobré životní podmínky těch, kteří si již sami 
pomoci nemohou nebo neumějí. 
V konické Charitě by v těchto těžkostech pomohla modernizace a to 
jak Domu pokojného stáří v Bohuslavicích pořízením klimatizace, 
tak modernizací poněkud zastaralého vozového parku terénní pe-
čovatelské a ošetřovatelské služby. Klienti i pracovníci Charity jsou 
proto vděčni za jakoukoli podporu, které se jim dostává od státních, 
městských či obecních institucí, místních sponzorů i drobných dárců.

Mgr. Marek Navrátil

Charita Konice slouží i v horkých dnech
Charita Konice

Kdo to jsou verbisté? Jak vznikl tento řád? - Na tyto otázky nám 
přišel ve středu 29. 7. do Denního stacionáře Slunečnice dát od-
pověď Tomáš Balaja, verbista, student teologie v Bratislavě. Ve 
farnosti Nový Hrozenkov absolvoval roční pastorační praxi, která 
je u verbistů po třech letech studia povinná. Po této praxi čekají 
Tomáše další tři roky studia, po kterých bude vysvěcen na kněze.
Dozvěděli jsme se zajímavou historii vzniku verbistů. Jejich prv-
ní řeholní dům byl přestavěn ze starého hostince v holandské 
obci Steyl, nedaleko německých hranic v roce 1875. O zaklada-
teli Arnoldu Janssenovi se říkalo, že je buď blázen, nebo světec 

(byl svatořečen v roce 2003). Verbisté (Societas Verbi Divini, tj. 
Společnost Božího slova) jsou misijní řeholní společnost. Pracují 
v 65 zemích světa, jako kněží a bratři zasvěcují celý svůj život 
hlásání evangelia a tomu, aby ve světě mezi lidmi byla přítomná 
Boží láska.
Tomáš Balaja nám po promítnutí prezentace dal prostor pro dotazy 
a pověděl nám i několik zajímavostí o řeholní společnosti a misiích.

Marie Fedorová, 
pastorační asistentka

Verbisté – kdo to je?
Charita Svaté rodiny Nový Hrozenkov

Již řadu let jsme měli podanou žádost u firmy Kompakt o dodání 
sociálního automobilu. Jsme rádi, že jsme se dočkali. Co si pod tím-
to názvem „sociální automobil“ můžete představit? A komu bude 
sloužit? Jde o automobil, určený pro sociální služby, který je zakou-
pen z finančních příspěvků místních i vzdálenějších firem. O které 
firmy jde, si můžete přečíst přímo na automobilu. Je totiž celý po-

lepen jejich logy. Určen bude v současné době pro Dům pokojného 
stáří a Víceúčelový charitní dům v Halenkově, jak pro dovoz obě-
dů, tak také pro odvoz obyvatel k lékaři, případně za jiným účelem. 
Slavnostní předání proběhlo ve čtvrtek 25. 6. 2015 u Víceúče-
lového charitního domu v Halenkově za účasti zástupce firmy 
Kompakt přímo z Poděbrad, kde firma sídlí, a dále zástupců firmy 

Sociální automobil pro Charitu Nový Hrozenkov
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Z farních a oblastních Charit

Své bohaté zkušenosti ze sociální činnosti 
předávala ve středu 24. června zástupcům 
Generálního štábu Armády ČR v Praze 
Jitka Chvílová. Paní Chvílová pracuje 
v rámci Oblastní charity Uherský Brod 
jako vedoucí Pečovatelské služby Koryt-
ná a koordinátorka pomoci při mimořád-
ných událostech. V minulosti prováděla, 
v rámci své činnosti, sociální šetření v ro-
dinách postižených záplavami. 
Její návštěva na armádním štábu přímo 
souvisí s novou smlouvou, kterou před ča-
sem uzavřela Armáda ČR a Charita ČR. 
Výsledkem spolupráce obou subjektů je 
vznik Vojenského fondu solidarity (po-

drobnosti o fondu - viz odkaz pod článkem). Fond má sloužit vojákům 
(a jejich rodinám), kteří při své službě utrpěli závažná zranění, anebo přišli 
k majetkové újmě při mimořádných událostech. 
„Při školení jsem účastníkům vysvětlovala, jak vést sociální šetření v ro-
dinách. Záměrem zástupců armády je osvojit si tyto poznatky, aby jejich 
vyškolení pracovníci mohli tato sociální šetření provádět v případě potře-
by sami. Uvažuje se o tom, že zpočátku budou tuto činnost v rodinách dě-
lat zaměstnanci armády společně s odborníky z Charity,“ vysvětlila Jitka 
Chvílová.
Školení vedeného paní Jitkou Chvílovou se zúčastnilo zhruba třicet zá-
stupců nejvyššího velení Armády ČR včetně zástupce náčelníka generál-
ního štábu, generálmajora Armády ČR Jaroslava Kociána.
VOJENSKÝ FOND SOLIDARITY: http://www.acr.army.cz/scripts/de-
tail.php?pgid=357

Dobrá nálada, vynikající pochutiny, vtipný bavič a hudebník, 
a především spokojení uživatelé i hosté. Tak vypadalo slavnost-
ní odpoledne ve středu 17. června v Domě s chráněnými byty 
v Bánově. Neformálního setkání, které čas od času pořádáme, 
se zúčastnilo 16 obyvatelů, mezi hosty nechyběl starosta obce 
Bánov Bc. Marek Mahdal, místostarosta Bánova Marian Čubík, 
duchovní správce farnosti P. Jiří Kupka a donátor Pečovatelské 
služby Bánov Ing. Jan Petráň.
Odpolednem provázel úžasný bavič a hudebník Eduard Švehlík. 
Pokud nehrál na klávesy a nezpíval, pak vyprávěl vtipy. Písně, 
které hrál, měl ve starém sešitě a byly často z dob mládí uživa-
telek. Jedna z nich poznamenala: „Edo, tuto nemožeš hrát, to 
bych bečala!“ Pan Švehlík neztratil duchapřítomnost a pohoto-
vě odpověděl: „Nevadí, já vás utěším!“. Odpovídal s jiskřička-
mi v očích. Pan Švehlík je nezdolný optimista a chodící archiv 
anekdot. Humor je kořením života a tímto vzácným kořením pan 
Švehlík vůbec nešetřil. Ze srdce mu děkujeme za krásné odpole-
dne plné smíchu a výborné nálady.
Součástí pohoštění byly vyhlášené ovocné koláče od paní Škar-
píškové, ovoce sponzorsky poskytla uherskobrodská společnost 

Tekoo, osvěžující zmrzlinu do akce věnoval Mgr. Zbyněk Král.
Vůně, která se linula zvenčí, prozrazovala, že se na jídelním stole ob-
jeví opékané špekáčky. Tímto zvláště děkujeme panu Šimkovi, který 
obstaral dříví, gril a zhostil se úlohy kuchaře.
Poděkování patří i kolektivu PS Bánov, sponzorům a všem, kteří 
jakkoliv přispěli ke zdárnému konání tohoto vydařeného odpoledne.

Michaela Kadlčíková, 
sociální pracovnice, PS Bánov

Domem s chráněnými byty v Bánově zněl smích a voněly dobroty

Kompakt za regiony Valašské Meziříčí, Rožnov pod Radhoštěm 
a Frenštát, kterým tímto děkuji za jejich pomoc při získávání darů.
Mezi vzácné hosty patřili pan Ing. Dalibor Krpenský, prokurista 
firmy Austin Powder – jeden z dárců a náš dlouholetý podporo-
vatel, paní starostka Bc. Stanislava Špruncová a pan starosta Ing. 
Jiří Lušovský.

Na šťastnou cestu nám automobil požehnal pan farář Mgr. Miro-
slaw Lukasiewicz. 
Slavnostní setkání proběhlo v příjemném prostředí Denního sta-
cionáře.

Ing. Danuše Martinková, 
ředitelka 

Pracovnice brodské Charity školila zástupce armády
Oblastní charita Uherský Brod

Jitka Chvílová Oleg Kapinus, PR manažer
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„Cesta kolem světa za pět dnů“ – takový název nesl charitní tábor, kte-
rý se v srpnu uskutečnil v Pačlavicích na Kroměřížsku. Pobyt dětí plný 
vědomostních i humorných her a soutěží uspořádala Oblastní Charita 
Uherský Brod. Není bez zajímavosti, že děti byly ubytovány v pačla-
vické faře. „Z jedné strany fary byla silnice, ale z té druhé byl krásný 
dvůr a také velký sad. Na faře byl příjemný chládek a útulné ubytová-
ní. Na táboře byla velká sranda, paní vedoucí pro nás neustále připra-
vovaly zábavu a soutěže. Skamarádil se s námi i kuchař, strýc Michal, 
který vařil vynikající jídla, měli jsme dokonce i mou oblíbenou pizzu,“ 
netajil své nadšení desetiletý Jeník, jeden z účastníků tábora, který bez 
zaváhání dodal, že příště pojede na tábor určitě znovu. 
Vedení tábora se ujaly pracovnice Oblastní charity Uherský Brod 
společně s několika dobrovolníky. Důsledně promyšlený a nápaditý 
program připravily bez nároku na honorář. „Téma jsem nosila v hlavě 
hodně dlouho a postupně jsme ho společně s kolegyněmi a dobrovol-
níky připravovali zhruba dva měsíce před začátkem tábora. Zaměřili 
jsme se na soutěže s tématem putování po zajímavých zemích plane-
ty. Při zahájení tábora děti uzavřely s gentlemanem a dobrodruhem 
Willy Foggem sázku, že stihnou cestu kolem Země za pět dnů a oka-
mžitě se zapojily do soutěží. Například v Austrálii opékaly v rámci 
soutěží klokany v podobě špekáčků, v Grónsku lyžovaly na lyžích 

a oblečení do zimních oděvů, a podobně,“ vysvětlila hlavní vedoucí 
tábora Jana Forrová, která v Oblastní charitě Uherský Brod pracuje 
jako sociální pracovnice a koordinátorka dobrovolníků. S organizací 
tábora, kterého se účastnilo celkem 31 dětí a 11 vedoucích a dobro-
volníků, výrazně vypomohl i patnáctiletý František Fojtík. „Na cha-
ritním táboře jsem byl potřetí. Baví mě připravovat a vymýšlet hry 
a také pracovat s dětmi. A co bylo na tomto táboře pro mě nejtěžší? 
Získat si respekt. Ale myslím, že se mi to povedlo. S dětmi jsem byl 
kamarád, snažil jsem se vcítit do jejich myšlení. Ale jakmile zlobily, 
důrazně jsem si zjednal pořádek a ony to respektovaly,“ konstatoval 
František, který poznamenal, že organizační schopnosti a povědomí, 
jak pracovat s kolektivem, získal především díky svému několikale-
tému působení ve skautu.
Každé ráno čekal děti budíček, ranní hygiena, rozcvička a snídaně. 
Následoval program plný her a soutěží až do oběda, po poledni pak 
program pokračoval až do večera. V závěru dne pak došlo na spo-
lečné zhodnocení dne a vzájemné poděkování. Kromě soutěží si děti 
užily i výpravy do přírody, koupání v bazénu i táboráky s písnič-
kami. „Po celou dobu jsme kladli hlavní důraz na spolupráci dětí, 
aby přirozeným způsobem zjistily, jak je užitečné a hlavně příjemné 
si vzájemně pomáhat a držet při sobě. Jsme rádi, že se děti aktivně 
zapojovaly a dokonale spolupracovaly. Byly vnímavé, snaživé a vel-
mi kamarádské. Jeden druhého bral jako sobě rovného a skutečně si 
všichni maximálně pomáhali,“ uzavřela povídání o táboře v Pačla-
vicích Jana Forrová. Podle jejích slov si velké poděkování za zdárný 
průběh tábora zaslouží všechny zúčastněné vedoucí, které odvedly 
velký kus práce. „Dík patří ale i dětem za jejich aktivitu a zapojení 
se do programu, rodičům za spolupráci, panu kuchaři za skvělá jídla 
a také sponzorům a podporovatelům, například společnosti Ditipo 
a Terapeutické dílně Uherský Brod,“ dodala Jana Forrová.

Oleg Kapinus
Manažer pro PR a fundraising

Hudební vystoupení děvčat ze Základní umělecké školy Hluk 
zpříjemnilo den klientům Charitního domu Vlčnov. Hudebníci, 
které provázela paní učitelka Starobová, jim přišli zahrát v pondě-
lí 22. června. Všechny přítomné potěšili hrou na zobcovou a příč-
nou flétnu a španělskou kytaru. Zhruba půlhodinový koncert si 
klienti domova vychutnali v jídelně našeho zařízení. Vystoupení 
nadaných umělců si vyslechlo dvanáct klientů Charitního domu 
a také rodinní příslušníci některých z uživatelů našich služeb. 
Paní Starobová, učitelka ZUŠ v Hluku, poutavě vyprávěla a se-
známila uživatele s jednotlivými hudebními nástroji. Hudební-
kům i paní Starobové patří velký dík za to, že si našli cestu do 
našeho zařízení a svým uměním potěšili klienty i zaměstnance 
Charitního domu. 

Oleg Kapinus, PR manažer OCH Uh. Brod

Z farních a oblastních Charit

Pomoc sociálně slabým rodinám s dětmi. To je cíl pracovníků 
Oblastní charity Uherský Brod a společnosti Jednota, spotřeb-
ního družstva Uherský Ostroh. „S panem předsedou předsta-
venstva Jednoty Ing. Františkem Polákem jsme se domluvili, že 

v průběhu letošního roku uspořádáme v prodejnách společnosti 
sbírkovou akci s cílem motivovat veřejnost k pomoci nákupem 
trvanlivých potravin a dalšího zboží pro potřebné. Letáky s in-
formacemi, jak mohou lidé pomoci, umístíme na podzim letoš-

Společný projekt brodské Charity a Jednota-COOP Uh. Ostroh 
 

má pomoci především sociálně slabým rodinám s dětmi

Cesta kolem světa za pět dnů? Děti z charitního tábora to zvládly na výbornou

Uživatele Charitního domu Vlčnov potěšila návštěva i hudba 
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ního roku do prodejen Jednoty ve vytipovaných městech a ob-
cích. Chceme tak upozornit veřejnost, že jsou stále mezi námi 
lidé, pro které může být svátkem i den, kdy mají pro své děti 
dostatek jídla,“ vysvětlil ředitel Oblastní charity Uherský Brod 
Ing. Petr Houšť. 
Předseda Jednoty Ing. František Polák spolupráci na projektu 
uvítal. A byl to právě on, kdo zástupcům Charity navrhl podobu 
sbírky. „Svými aktivitami pomáháme například i dětem ve ško-
lách a zdravotně postiženým. Domnívám se, že také spolupráce 
s Charitou by mohla přinést dobrý užitek pro potřebné spoluob-
čany,“ poznamenal Ing. František Polák. 
Zákazníci prodejen budou na den charitativní akce upozorně-
ni letáky a plakáty. Prostřednictvím Oblastní charity Uherský 
Brod tak mohou do potravinové a materiální sbírky přispět 
trvanlivými potravinami jako jsou například těstoviny, rýže, 
cukr, konzervy, ale také dětské pleny či prací prostředky.

 Oleg Kapinus, PR manažer

Ve středu 24. června se rada Oblastní charity Uherský Brod sešla na 
ustavujícím zasedání, kterou na návrh ředitele a po schválení děka-
na děkanátu Uherský Brod jmenuje prezident Arcidiecézní charity 
Olomouc. Rada Charity je povinný orgán vyplývající z charitních 
stanov. Má 11 členů a mandát na dva roky.
Radu Charity tvoří z velké části zástupci obcí, ve kterých Oblastní 
charita Uherský Brod provozuje své služby a zařízení.
Předsedkyní Rady Charity byla zvolena místostarostka obce Vlčnov, 
paní Marta Mošťková. Radě Charity byly děkanem P. Josefem Pel-

cem předány jmenovací dekrety. Členům Rady Charity byla předsta-
vena zpráva auditora za rok 2014 a výroční zpráva za stejné období.
Ředitel Charity Uherský Brod Ing. Petr Houšť nabídl členům Rady 
Charity osobní setkávání se nad jakýmikoliv tématy týkajícími se 
činnosti Charity Uherský Brod. 
Další zasedání se uskuteční v září 2015.

Oleg Kapinus,
PR manažer

Rada Charity má novou předsedkyni

Finanční prostředky, vybrané od dárců během letošní Tříkrálo-
vé sbírky, i v těchto dnech pomáhají potřebným. Vedení Oblastní 
charity Uherský Brod však velmi důsledně dbá na to, aby peníze 
byly využity účelně a posloužily tam, kde je to skutečně nutné 
a opodstatněné. 
Například částka 200 tisíc korun posloužila na rozšíření Pečo-
vatelské služby v Bánově. Na nákup zdravotnických a kompen-
začních pomůcek Charita vyčlenila z Tříkrálové sbírky 250 ti-
síc korun. Dalších 250 tisíc korun je určeno pro přímou pomoc 
spoluobčanům, kteří se ocitli v tísnivé životní situaci. „V rámci 
přímé pomoci jsme již přijali 30 žádostí a podpořili 18 žadatelů 
celkovou částkou 61 140 korun. Tyto peníze posloužily především 
na nákup plen, oblečení a potřeb pro děti, nutné spotřebiče do 
domácnosti nebo i na léčebný pobyt pro dítě,“ upřesnil koordi-
nátor přímé pomoci Ing. František Bílek, který dodal, že žádosti 
některých klientů na uhrazení dluhů či kaucí musí odmítat. Na 
tyto úkony nejsou peníze od dárců určeny. „Ke každé žádosti ale 
přistupujeme individuálně. Vždy se důsledně a co nejobjektivněji 
snažíme zjistit skutečnou situaci žadatele a podle toho zvolíme 
formu pomoci,“ vysvětlil František Bílek a připomíná jeden z pří-

padů, kdy z prostředků Tříkrálové sbírky zakoupila brodská Cha-
rita pračku pro neúplnou rodinu se čtyřmi dětmi. V dalším pří-
padě zajistil František Bílek zakoupení plen a darování dětských 
výživ pro mladou rodinu s dítětem, která se kvůli nedorozumění 
s úřady ocitla bez prostředků.
S žádostmi o spolupráci a pomoc pro sociálně slabé v tísnivé situaci 
oslovují Františka Bílka především pracovníci Sociálně právní 
ochrany dětí. „Tento úřad však nemá možnost zjistit a evidovat 
všechny případy z našeho regionu. Pokud tedy lidé mají ve svém 
okolí osoby, které se v takové krizové situaci nacházejí, budeme 
rádi, když nás na to upozorní,“ podotkl František Bílek. Lidé se 
mohou v takových případech obrátit na Ing. Františka Bílka pro-
střednictvím e-mailu (frantisek.bilek@ihbrod.charita.cz) nebo 
mobilního telefonu 724 651 321.
Pracovníci Oblastní charity Uherský Brod srdečně děkují všem 
dárcům a koledníkům Tříkrálové sbírky. Bez jejich nasazení 
a štědrosti by efektivní pomoc potřebným nebyla možná.

Oleg Kapinus,
 PR manažer

Pračka, pleny a mnohé další. Tříkrálová sbírka stále pomáhá lidem v nouzi

Z farních a oblastních Charit

Ředitel Oblastní charity Uh. Brod Petr Houšť (vpravo) při jednání s předsedou 
představenstva společnosti COOP Jednota Františkem Polákem. 

Foto: Archiv OCH Uh. Brod

Ředitelé brodské a trnavské Charity: spolupráce má být prospěšná pro obě strany
Úzká budoucí spolupráce a společné projekty. To byla témata 
a důvody setkání ředitele Oblastní charity Uherský Brod Ing. 
Petra Houště a ředitele arcidiecézní charity ze Slovenské Tr-
navy Ing. Miroslava Dzurecha. K setkání došlo ve čtvrtek 13. 
srpna v prostorách Domu s pečovatelskou službou ve Strání. 

„Projednávali jsme společné zapojení obou Charit do projektů 
takzvaného Visegrádského fondu. Jeden projekt se bude týkat 
společného vzdělávání, výměny zkušeností a stáží mezi oběma 
Charitami. Druhý bude zaměřený na spolupráci v humanitární 
pomoci sociálně slabým obou Charit, které spolu v rámci pů-
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Krásného počasí využili uživatelé Terapeutické dílny sv. Jus-
tiny k cestě do Luhačovic. Na začátku cesty jsme se seznámili 
s novým autobusovým nádražím, jízdními řády a stanicemi 
a v brzkých ranních hodinách vyrazili směr Luhačovická pře-
hrada. Společně s naším dlouholetým dobrovolníkem, panem 
Ivanem Chrástkem, jsme si vyzkoušeli sportovní vyžití kolem 

přehrady, občerstvili se u půjčovny lodiček a procházkou šli 
směrem ke kolonádě. Zde jsme si při krátkém rozchodu nakou-
pili lázeňské oplatky, suvenýry, dali kávu, zmrzlinu a pomalu 
se vydali na autobusové nádraží na cestu domů.

Vít Kadlčík, 

Při vzpomínkách na mládí si náš uživatel vybavil pochodová cvi-
čení k revíru na Rubaniska. Také si posteskl, že tam již přes 50 let 
nebyl a nápad podívat se do blízké přírody byl na světě. Okolní les 
již hodně povyrostl a změnil podobu krajiny, i majitel je již jiný, 
ale k radosti nás všech je budova opravená, zakrytá bohatou zelení 
a zahrada kolem je pěkně udržovaná. Podobně jako v dětství jsme 
ochutnali plané třešně, zvané černice - chutnaly jako kdysi dávno…
Když jsme vyšli z lesa, naskytl se nám krásný pohled do kraje – 
na újezdský kostelík, Šumice, Bánov a Lopenické sedlo. Protože 

jsme byli již v půli cesty, tak jsme zajeli až na Maršov ke škole, 
která je zrekonstruovaná a slouží k rekreaci. U školy v ohradě se 
popásal sivý kůň, který se nechal pohladit a předvedl nám své 
běžecké dovednosti. Vesnička, kterou před lety postihla živelní 
pohroma, stále žije, nejvíce nás nadchla pohádková chaloupka 
k rekreaci. Cestou domů jsme si natrhali krásnou kytici obilí, kte-
rá nám bude ještě dlouho připomínat náš letní výlet.

Marie Vintrová

Ve středu 24. 6. se v Nízkoprahovém zařízení pro děti 
a mládež TULiP uskutečnilo vzdělávací dopoledne pro 
žáky osmých ročníků základní školy z Uherského Ostrohu, 
kteří se do Uherského Hradiště přijeli vzdělávat zážitko-
vou formou. V TULiPu pro ně měli připravený dopolední 
program o finanční gramotnosti, zaměřený jak na teoretic-
ké znalosti např. z oblasti studentských účtů či práv spotře-
bitele, tak také na praktické dovednosti, které mohou žáci 
využít v každodenním životě třeba při nákupech. Progra-
mu se zúčastnilo celkem 29 žáků ze dvou tříd a dle názorů 
jich i vyučujících pro ně bylo dopoledne poučné a přínosné 
a kromě informací o existenci klubu, kde mohou smyslupl-
ně trávit volný čas, se dověděli také informace, které jim 
usnadní orientaci ve světě f inancí.

Mgr. et BcA. Josef Kostka
vedoucí zařízení

Z farních a oblastních Charit

Poznávací cesta do Luhačovic

Výlet uživatelů DS Domovinka na Rubaniska a Maršov

sobnosti svých diecézí bezprostředně sousedí,“ vysvětlil ředitel 
uherskobrodské Charity Petr Houšť. V praxi to bude kromě jiné-
ho znamenat, že brodská Charita může v případě potřeby pomo-
ci trnavským kolegům se zajištěním pomoci potřebným lidem 
bydlícím v blízkých obcích za moravsko-slovenskou hranicí.
Na schůzce obou ředitelů došlo také na navržení budoucích 
témat pro vzájemné vzdělávání a výměnu zkušeností na téma 
Činnost dobrovolníků, Spolupráce se sponzory, státní správou, 
farnostmi a některé další.

Vít Kadlčík

Vzdělávací dopoledne pro žáky osmých ročníků ZŠ z Uherského Ostrohu
Oblastní charita Uherské Hradiště

O kousek blíž dětství
Uživatelé Centra denních služeb pro seniory navštívili výstavu 
panenek v prostorách Turistického centra Velehrad. Mohli zde 
zhlédnout celou řadu panenek a kočárků různých velikostí.
Babičky si dokonce mohly pochovat jednu z panenek, která 
jim připomněla dětství, ale i výchovu vlastních potomků. 

Vzpomínky, které nám výstava panenek navodila, nás po-
hladily po duši. A připomněly nám, jak moc je důležitá 
rodina.

Radka Stuchlíková
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Z farních a oblastních Charit 

Letní prázdniny začalo Centrum sv. Sáry Oblastní charity 
Uherské Hradiště velmi stylově. Děti jsme ani pořádně nene-
chali vydechnout po vysvědčení, a hned ve čtvrtek 2. červen-
ce jsme se vydali autobusem za krásami horňáckého kraje. 
Sraz všech přihlášených byl na parkovišti před naším zaříze-
ním. Plně obsazený autobus vyjel v 8.30 hodin směr Hrubá 
Vrbka a Kuželov, dvě obce na Horňácku. 
První zastávkou byla Horňácká farma v Hrubé Vrbce. Ma-
jitelka farmy nás velmi mile uvítala a provedla nás svým 
královstvím. Velmi podrobně nás seznámila s chovem skotu, 

prasat, koz a ovcí. Všechny děti, ale i dospělí se zaujetím 
poslouchali. Ve stájích a výbězích nechyběli ani koně, na kte-
rých se všichni mohli po prohlídce svézt. 
Po dvouhodinovém velmi podrobném, ale především zají-
mavém výkladu jsme se přesunuli do dětského koutku, kde 
jsme se všichni občerstvili. A protože nechyběla trampolína 
ani pískoviště, děti se pořádně vyřádily. Zahráli jsme si také 
míčové hry, ale i postřehové, kde děti i dospělí měli podle 
některých indicií poznávat zvířátka.
Po hodinové pauze jsme se společně přesunuli do Kuželova na 
prohlídku větrného mlýna. Tam se nás ujali průvodci - man-
želé Prachařovi. Opět velmi zasvěceně a poutavě vyprávěli 
o práci ve mlýně a o těžkém životě v minulé době. Dětem se 
obě prohlídky moc líbily.
 Velmi vydařené akce se zúčastnilo celkem 18 uživatelských 
rodin. Podle prodaných lístků nás bylo celkem 15 dětí do šesti 
let, 27 dětí nad šest let a 20 dospělých. Ohlasy dětí i dospělých 
byly velmi pozitivní, výlet se všem moc líbil a už se všichni 
těšíme na další společnou akci, kterou budeme pořádat.
Akce se uskutečnila díky sponzorskému daru, který Cen-
trum svaté Sáry obdrželo od Lidských pout, z. ú. Moc dě-
kujeme!

ochuh

Sárinky poznávaly krásy Horňácka

V TULiPu se 19. srpna uskutečnila výroba pravé kopečkové 
zmrzliny. Jednalo se o další z řady volnočasových tvořivých 
aktivit, které organizujeme za přispění Zlínského kraje, pro-
jektu „O krok dál“, zaměřeného na aktivity prevence riziko-
vých typů chování. 
I když je přes léto návštěvnost nižší než během školního roku, 
podařilo se nám zorganizovat několik akcí s dobrým ohlasem 
od uživatelů. Zmrzlinová akce byla pro uživatele specifická 

i tím, že byli během kuchtění pozorováni a natáčeni štábem 
TV Slovácko, který nás navštívil.
Od 3. září se opět vracíme ke klasické otevírací době (14 - 19 h) 
 a uživatelé se mohou těšit na řadu dalších akcí - jako třeba na 
výrobu placek, turnaj v šipkách, výlet do Starého Města na 
legální zeď nebo oblíbenou hororovou přespávačku. 

ochuh

TUliPáci nelenili ani o prázdninách

Charita Vsetín uspořádala v polovině června ve velkém sále 
Domu kultury Vsetín benefiční vystoupení „Humor léčí“ se 
známým bavičem, filmovým a divadelním hercem Národní-
ho divadla Miroslavem Donutilem. Do příprav se s nadšením 
zapojili zaměstnanci Charity Vsetín a vytvořili informační 

panely, které sloužily k prezentaci jednotlivých služeb. Ve-
řejnost tak měla možnost při sklence vína nahlédnout na práci 
Charity. Odměnou pro zaměstnance za jejich náročnou práci 
byla možnost využít volnou vstupenku a udělat si tak hezký 
večer.
Celkový výtěžek byl krásných 94 233 korun a bude využit 
k podpoře Denního stacionáře pro seniory. Konkrétně se bude 
jednat o nákup a montáž speciální otočné a výsuvné autose-
dačky, která velmi usnadní přepravu uživatelů denního sta-
cionáře s ohledem na jejich věk, zdravotní stav a fyzickou 
kondici. Druhou službou, která bude ze získaných finančních 
prostředků podpořena, je CAMINO sociální rehabilitace pro 
osoby s duševním onemocněním, která pomáhá lidem nejen 
ze Vsetína, ale také z přilehlých obcí. Zde je cílem zajistit 
vyhovující klimatické podmínky v prostorách služby.
Poděkování patří firmám Vasmo, JC Metal, Domu kultury 
Vsetín a všem, kteří nám drželi pěsti a pomáhali nám.

Mgr. et BcA. Josef Kostka
vedoucí zařízení

Benefiční večer s Miroslavem Donutilem 
Charita Vsetín
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Ve čtvrtek 25. června se v denním stacionáři pro seniory uskutečnila 
zajímavá biblická hodina s bratrem Tomášem Balejou, SVD. 
Tomáš pochází ze Slovenska, je budoucím misionářem, studuje teo-
logickou fakultu v Bratislavě a letošní školní rok strávil v rámci své 
praxe jako pastorační asistent ve farnosti Nový Hrozenkov, která se už 
po dlouhou dobu stala působištěm misionářů Slova Božího – lidově se 
jim říká „verbisté“ (z latiny verbum=slovo).
Pro naše klienty si připravil prezentaci o historii tohoto řádu. Prostřed-
nictvím jeho milého podání jsme se dozvěděli hodně zajímavostí ze 
života zakladatele Arnolda Janssena. Byl to vzdělaný německý kněz, 
který získal mimořádným způsobem finanční prostředky na zakou-
pení staré hospody v holandském Steylu, ze které v r. 1875 vybudoval 
první misijní dům. V něm postupně vzniklo gymnázium, moderní 
tiskárna časopisů a pracovní dílny. Už v roce 1879 se vypravili prv-
ní dva misionáři do Číny a postupně se jejich působení rozšířilo do 
mnoha zemí všech kontinentů – dnes působí v 63 zemích – např. v Bo-
lívii, Brazílii, Japonsku, Madagaskaru, Kongu, Filipínách, Papui-No-
vé Guinei. Cílem řádu je prvotní hlásání dobré zprávy o Ježíši Kristu 
– misie ad gentem. Arnold Janssen založil také řád misijních sester 
Služebnic Ducha Svatého (SSpS), které už několik let působí i u nás 
na Moravě v Kelči. Později vznikla i kontemplativní větev Služebnic 
Ducha Svatého ustavičného klanění (SSpSAP). Řád těchto sester je 
charakteristický přísnou klauzurou a růžovým hábitem, na Slovensku 
sídlí v Nitře.
Bratr Tomáš nás pak svými otázkami, zaměřenými na osobní povolá-
ní každého člověka, uvedl do tématu, týkajícího se roku zasvěceného 
života, vyhlášeného papežem Františkem. 
Na závěr jsme se dostali až ke svědectví o jeho osobním rozhodnutí 
o svém povolání. Vzpomínal na to, jak jako malý chlapec ministroval 
v terchovském kostele, kde působili právě misionáři Slova Božího. Už 
tenkrát pocítil ve svém srdci touhu stát se knězem. Když však přišlo 
dospívání, tato touha se vytratila a postupně přestával pravidelně cho-
dit do kostela. Později, když přišly určité těžkosti při studiu na střední 
škole, začal si opět uvědomovat potřebu čerpat sílu ze mše svaté. Také 
našel dobré společenství mladých věřících lidí. Hodně lidí se ho ptalo, 
jestli by se nechtěl stát knězem, ale vždy odpověděl, že ne. Po maturitě 
se dostal na vysokou školu stavební, obor Dopravní stavby, po absol-
vování prvního ročníku byl však tento obor zrušen a studentům bylo 
navrženo, aby přestoupili na jiný. V té době vážněji onemocněla jeho 

babička, která měla problémy se srdcem a potřebovala stálou péči. Tomáš 
se proto rozhodl vyřídit si na půl roku opatrovnictví a zůstat s babičkou 
doma s tím, že si pak podá přihlášku na jinou vysokou školu. Postupně se 
mu však začala vracet myšlenka na kněžství a řeholní život. Setkával se 
s bohoslovci, kteří jezdili do Terchové v zimě na lyže, rozmlouval s nimi 
o tomto tématu a nakonec se rozhodl, že to zkusí, jen prosil Pána Boha, 
aby to nějak zařídil s opatrováním babičky. Přihlášku do semináře podal 
o den později, protože si spletl termín, ale kupodivu byl přijat. Pán Bůh 
vše dobře zařídil – nakonec i s babičkou, která se dlouhou dobu modlila za 
jeho povolání ke kněžství – zemřela měsíc předtím, než nastoupil do školy. 
Splnila své poslání a to, po čem tolik toužila a za co prosila, bylo vyslyšeno.
Jistě ne každý z nás se může stát misionářem, který bude vyslán hlásat 
evangelium v dalekých zemích, ale jak Tomáš připomněl, každý z nás 
má od Pána Boha v životě jedinečné a nezastupitelné poslání, ať už žije 
v manželství, jako svobodný laik nebo jako zasvěcený bratr, sestra či 
kněz. Každý z nás je povolán šířit lásku a dobro, žít pravdivě a spraved-
livě, mít rád Pána Boha i své bližní a dělit se s druhými o všechna ob-
darování. 
Děkujeme br. Tomášovi za jeho svědectví a přejeme hodně darů Du-
cha Svatého, Boží požehnání a ochranu Panny Marie do dalšího studia 
i do jeho misionářského díla. 

Za všechny zaměstnance i klienty stacionáře
Bc. Marta Koňaříková, pastorační asistentka

Biblická hodina s br. Tomášem Balejou v Denním stacionáři pro seniory

Z farních a oblastních Charit

Čas letí jako voda a i my se v NZDM Zrnku při Charitě Vsetín 
posunuli do slunečného období roku. Květen = máj, lásky čas 
jsme zasvětili tématu Rodinné vztahy, které jsme s našimi dětmi 
probrali na besedě a zahráli si také hru na toto téma. Neopo-
mněli jsme ani Svátek matek a maminkám vytvořily hezké dá-
rečky. V květnu nás navštívili profesionální a dobrovolní hasiči 
ze Vsetína i se svou technikou a nejenže nám povídali o svém 
povolání, ale také nám prakticky předvedli ukázku hašení. Děti 
měly tak příležitost dozvědět se něco nového o práci hasičů, ale 
i o nebezpečí požáru nebo zneužití hasičského přístroje. Vsetín-
ským profesionálním i dobrovolným hasičům tímto děkujeme za 
jejich preventivní besedu. 
Mimo jiné jsme se věnovali různým rukodělným činnostem 
a tím rozvíjeli jemnou motoriku. Velmi zaujalo kouzelné malo-
vání, které spočívalo ve škrábání černé tuše z obrázků, ale i pro-
jekt Kašírovaná rodina, kdy jsme se pomocí této techniky po-
kusili vyrobit postavy členů naší rodiny. Květen jsme zakončili 

díky přívětivému počasí venku na kopci opékáním špekáčků.
V pondělí 1. června byl Den dětí a ani nás nenechal chladný-
mi. Připravili jsme pro děti mnoho soutěží se sladkými odmě-

Květen a červen v NZDM Zrnko
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Školní rok 2014/2015 skončil a „sideráci“ měli opět důvod k ohléd-
nutí se a zhodnocení své snahy a píle. Jarní měsíce jsme věnovali 
dostudování „problémového“ učiva, procvičování matematiky, čes-
kého jazyka, psaní diktátů, či vyhotovování zajímavých referátů 
nebo projektů z vlastivědy, dějepisu a přírodovědy. Některým z dětí 
se dařilo a opravily si horší známky, ale někteří možná blížící se 
konec školního roku naopak trošku „podcenili“.
V  květnu k nám do Sidery zavítala návštěva z blízké Školní dru-
žiny při ZŠ Sychrov ve Vsetíně. Pro děti jsme připravili aktivity ze 
vzdělávacího modulu Recyklace odpadů a navázali jsme s nimi na 
tématiku, které se děti již věnovaly i během Dne Země. Modul se 
konal 5. května 2015 v prostorách vzdělávací místnosti MP Side-
ra a také v okolí naší budovy. Děti se poutavou formou seznámily 
s tím, co se děje s odpadem a proč je důležité a přínosné pro naši 
Zemi odpad třídit. Prostřednictvím zábavných aktivit se děti učily, 
kam který odpad správně vyhodit, aby bylo možné jej posléze re-
cyklovat. Například formou „spojovačky“ třídily odpad do správ-
ných popelnic a následně určily, co lze z jednotlivých roztříděných 
odpadů dále vyrobit. Prokázaly smysl pro ochranu přírody a svůj 
zodpovědný přístup ke svému životnímu prostředí.
V červnu 2015 jsme se ještě věnovali problematice úrazů, či řešení 
situací spojených s náhlým zhoršením zdravotního stavu. Zreali-
zovali jsme vzdělávací moduly Zdravověda ve 4. a 5. ročníku ZŠ 
Trávníky ve Vsetíně. Moduly děti zaujaly a všichni prokázali velice 
dobré vědomosti z této problematiky. Po obeznámení se s novými 
informacemi je s přehledem aplikovali v praktické části modulů. 
V modelové situaci se měly děti postarat o kamaráda, u kterého 
zranění způsobilo silné krvácení. Děti úkol úspěšně splnily – při-
volaly rychlou zdravotnickou pomoc a improvizovaným způsobem 
zabezpečily adekvátní laickou první pomoc. Prokázaly, že během 
teoretické části modulů byly pozorné a v praktické situaci aplikova-

ly s „přehledem“ své odborné vědomosti, ale i komunikační zruč-
nosti.
Ve čtvrtek 25. června se ve vzdělávací místnosti uskutečnil Trh odměn 
pro děti, které pravidelně navštěvovaly Mimoškolní přípravu Sidera ve 
školním roce 2014/2015. Děti si díky razítkům, které získávaly za svou 
snahu a píli po každém setkání, mohly koupit odměnu za svou celoroční 
„práci“, například různé bločky, psací potřeby, přívěšky, či malé hry, kte-
ré využijí během letních prázdnin. Razítko se měnilo v kurzu: 1 razítko 
= 5 „sideráckých“ korun a tak nákup vyžadoval i vědomosti z oblasti 
matematiky. Díky tomuto trhu jsme v dětech zlepšovali jejich finanční 
gramotnost a aktivita byla pro ně také motivační, aby se nadále snažily 
a uvědomily si význam vědomostí, které si osvojují nejen kvůli školnímu 
hodnocení, ale hlavně z důvodu orientace v praktických situacích. 
Pro děti bylo připraveno i malé občerstvení a atmosféra ve vzdělávací 
místnosti byla příjemná, ale také tvořivá – zhodnotili jsme své individuální 
 plány a „kriticky“ jsme přistupovali ke svým možnostem a plánovali, 
jak se v příštím roce zlepšit. Mnohé děti chtějí v mimoškolní přípravě 
pokračovat i nadále a tak se na ně těšíme opět v září 2015. Rádi přivítáme 
i nové zájemce o mimoškolní přípravu.

Mgr. Mária Mudráková, 
pedagogický pracovník MP Sidera

Z farních a oblastních Charit

Ohlédnutí za školním rokem 2014/2015

nami venku před klubovnou a den se nesl v příjemné náladě. 
Měsíc červen se věnoval tématu Společnost a handicap, mlu-
vili jsme proto o této problematice. Děti vytvořily koláž slav-
ných a úspěšných lidí s handicapem, ale měly také příležitost 
prakticky si vyzkoušet kompenzační pomůcky. Protože počasí 
přálo, vyrazili jsme opět na kopec, tentokrát s malířskými po-
třebami a malovali jsme v přírodě. Abychom nezaháleli, usku-
tečnil se turnaj v badmintonu. Novinkou u nás byla středa 17. 
června, kdy se v klubovně uskutečnil dívčí klub. S holkami 
jsme se česali, malovali a při kafíčku si popovídali. Určitě tuto 

akci ještě zopakujeme. Závěr měsíce a poslední tělocvičnu 
před prázdninami jsme věnovali různým soutěžím.
A už byly před námi dvouměsíční prázdniny. Zahájili jsme 
je hned 1. července táborákem na kopci. Čekalo nás také ně-
kolik výletů, soutěží, filmový maraton a mnoho dalšího, ale 
o tom příště. 

Bc. Lenka Šerá,
sociální pracovník,

NZDM Zrnko
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Nejznámější zřícenina Zlínska, hrad Lukov. Dalo by se říct, že 
pro mnohé nedostupný cíl. A přece jej naši uživatelé dobyli, 
a to i přes vysoké denní teploty. Stalo se tak díky nedávno 
vybudované přístupové cestě k hradu, i když není prioritně ur-
čena motorovým vozidlům, a především díky vstřícnosti pana 
Jiřího Holíka, který věnuje velkou péči této historické památce 
a úctě našich předků. Někteří uživatelé na hradě ještě nikdy 
nebyli a někteří navštívili hrad již před dávnou dobou; byli 
velmi překvapeni obnovou a zvelebením. Největší překvapení 
však zažili po návratu při setkání se svými nejbližšími, kteří 
nevěřili, kde jejich maminka dnes byla: „Jak jste se tam dosta-
li?“ „Vždyť je to v lese, nepřístupné. Tam jezdíme na kole…“

Michaela Blahová, 
vedoucí služby

Z farních a oblastních Charit

Charita Zlín

Společně jsme dobyli hrad Lukov

Manipulace s jemným pískem je velmi vhodné cvičení na 
jemnou motoriku i procvičování citlivosti konečků prstů. 
Byť se zdála tato technika zpočátku velmi těžká, po nejistém 
začátku se postupně zapojili všichni senioři. Velkou výhodou 
bylo, že pracovní povinnosti všech pracovníků střediska do-
volily, aby byli nápomocni této činnosti, neboť bez pomoci 
by tuto techniku sami opravdu nezvládli. Barevně obrázky 
z písku vytvářeli na přání sami uživatelé a nakonec jsme 
všichni byli překvapeni výsledkem snažení. 

Michaela Blahová, 
vedoucí služby

Písek není jen pro hraní dětí

Na přání uživatelů jsme se vydali za krásami do lázeňského města 
Luhačovice. Někteří se sice obávali, jak výlet zvládnou. Ujistili 
jsme je, že chodit budou minimálně, neboť po domluvě s vedením 
Luhačovic máme zajištěný vjezd vozidly až na kolonádu.
Nejprve jsme navštívili kostel Svaté rodiny, kde nás nejvíce překva-
pil jak historický obraz Nanebevstoupení Panny Marie, který našel 
skvělé místo i v moderním kostele, tak i zajímavě vyobrazená křížo-
vá cesta. Na kolonádě jsme vzpomínali, jak dlouho někteří již v Lu-
hačovicích nebyli. Své dojmy jsme si sdělili v nedaleké myslivecké 
cukrárně s velkým výběrem káv. A to už s námi byla i kolegyně, 
která se díky svému velkému nasazení stala v́ězněm´ v plnírně Vin-
centky. Naštěstí byla źavřená´ pouze v době polední přestávky.

Michaela Blahová, 
vedoucí, Domovinka - centrum denních služeb

Luhačovické osvěžení duchovnem, Vincentkou, ale i kávou

Když Silvie Vrbicová na kole rozvážela zakázky do zlínských 
zubních ordinací, srazil ji na přechodu pro pěší vlak.
S četnými zraněními hrudníku a břicha a s těžkou zlomeninou 
pánve byla převezena na ARO. Po nutné operaci byla kvůli vel-
kým bolestem a neschopnosti samostatně dýchat udržována 
v umělém spánku. O týden později byla převezena na JIP, kde 
byla kvůli zranění pánve polohována. I když se její zdravotní stav 

zlepšuje a pomalu nabírá životní sílu, zpráva lékařů hovoří o léč-
bě a rekonvalescenci v řádu měsíců.
Než se vše zahojí a než se Silvie bude moci věnovat všedním zále-
žitostem a naplno se vrátí do práce (podniká v oboru výroba den-
tálních nástrojů a potřeb jako OSVČ), čekají ji finanční výdaje 
spojené nejen s léčbou a rekonvalescencí, ale také nemalé výdaje 
související se závaznými platbami a nutné pravidelné výdaje na 

Veřejná sbírka pomůže mladé ženě po těžké nehodě

Domovinku - centrum denních služeb pro seniory Zlín finančně podporuje statutární město Zlín, Zlínský kraj a dárci.
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CARITAS – Vyšší odborná škola sociální Olomouc může v příštích 
dvou letech aktivně pracovat na posílení vztahů s partnerskými orga-
nizacemi v zahraničí.
Díky financím z programu Erasmus+ proběhnou pracovní návštěvy 
a setkání mentorů ze zemí jako jsou Mexiko, Ázerbájdžán, Indie, Mol-
davsko či Srí Lanka, kam studenti vzdělávacího programu Sociální 
a humanitární práce (SOHUP) dlouhodobě jezdí na tříměsíční praxe. 

„Přímý kontakt a monitoring je v těchto zemích kvůli finanční nároč-
nosti někdy velice obtížný. Ačkoliv máme kvalitní zpětnou vazbu pří-
mo od studentů, finance z programu Erasmus+ nám umožní prohlou-
bení a zkvalitnění dlouhodobé spolupráce,“ uvedl garant vzdělávacího 
programu Jan Říkovský, který za úspěšným projektem stojí.

Eva Bělocká, 
oddělení komunikace

Ta představuje vedle naší činnosti také patrona organizace i pa-
trony jednotlivých služeb. Zde přinášíme úvodník, jímž je dopis 
zlínského děkana a faráře farnosti sv. Filipa a Jakuba ve Zlíně 
P. Ivana Fišara:
Vážený pane řediteli, vážené pracovnice a pracovníci zlínské 
Charity, milí přátelé!
Víte, co můžeme pozorovat na každém světci? Byli neskonale 
šťastní. I v těžkých zkouškách z nich vyzařovala hluboká ne-
měnná radost, ačkoliv se většinou netěšili ani úctě, ani uznání, 
ani bohatství. Jak je to možné? Štěstí totiž nenajdeme, když ho 
budeme hledat. Nalezneme ho, když budeme hledat Boha, nebo 
když budeme hledat štěstí druhého! Snažme se o to všichni stále 
víc! A nezapomeňme, co říkala Matka Tereza: „V tomto životě 
nemůžeme dělat velké věci. Můžeme dělat jen malé věci s velkou 
láskou.“ 
K tomu každému z Vás žehnám a děkuji za to, co děláte pro druhé!

Ing. Pavla Romaňáková,
PR manažer

Škola posílí spolupráci se zahraničními partnery

Světlo světa spatřila Výroční zpráva „Charita Zlín v roce 2014“ 

Z farních a oblastních Charit / CARITAS – VOŠ sociální Olomouc

základní životní potřeby nejen její, ale i nezletilého syna, na jehož 
výchovu je sama. Charita Zlín proto v červenci roku 2015 zahá-
jila veřejnou sbírku:

Získávání finančních prostředků pro Silvii Vrbicovou, která 
se po střetu s vlakem dostala do těžké životní situace. Tyto 
budou použity na její léčbu a rekonvalescenci, na pokrytí dal-
ších výdajů vzniklých po dobu léčení a na uhrazení základ-
ních životních potřeb mladé maminky a jejího syna.

Chcete-li podpořit ženu po těžké nehodě v čase, než se vše za-
hojí, ulehčit jí první kroky do života a pomoci tak neztratit 
veškeré zázemí, které si dosud vlastní prací vybudovala, zašle-
te jakýkoliv obnos na sbírkový účet vedený u Fio banka, a.s.,  

číslo: 2400822619/2010
Děkujeme za Váš finanční dar!
KÚ ZK vystavil Osvědčení za úče-
lem konání veřejné sbírky na území 
ČR na dobu neurčitou. 
Sbírku iniciovali kolegové Silvie Vr-
bicové z redakce časopisu StomaTeam.
 
Burešov 4886, 760 01 Zlín, IČO: 
44117434, DIČ: CZ44117434
www.zlin.charita.cz, https://www.
facebook.com/CharitaZlin 
e-mail: info@zlin.charita.cz, 
telefon: (+420) 577 224 050 

CARITAS – VOŠ sociální Olomouc

Ve dnech 29. 6. – 1. 7. 2015 přivítala CARITAS – VOŠs Olomouc ná-
vštěvu z německé Katholische Stiftungsfachhochschule München.
Školu navštívili Prof. P. Dr. Bernhard Vondrasek, děkan pro 
studijní záležitosti, salesiánský kněz, který se zabývá tématikou 
sociální práce v mezinárodním kontextu, migrací a především 
pak komunitní sociální prací, a Martina Sumser, diplomovaná 
sociální pracovnice a vedoucí oddělení centra praktického vzdě-
lávání. Společně připravili pro pedagogy školy seminář na téma 
Komunitní sociální práce a navštívili také dvě charitní zařízení 

– Středisko Samaritán pro lidi bez domova a školičku Khamoro. 
V rámci doprovodného programu si pak prohlédli město s bravur-
ním komentářem dr. Evy Hrdinové či navštívili baziliku minor na 
sv. Kopečku.
Krátká, ale intenzivní návštěva byla skvělou příležitostí pro výměnu 
zkušeností a dobré praxe například při organizaci praxí studentů.

Eva Bělocká, 
oddělení komunikace

Přivítali jsme návštěvu z Německa



červenec/srpen 2015

strana 17

Na CARITAS – Vyšší odbornou školu sociální Olomouc se letos hlá-
silo 423 uchazečů o studium, z toho 147 ve druhém kole, které se 
uskutečnilo v úterý 25. srpna 2015. Ke studiu v novém školním roce 
2015/2016 nastoupilo celkem 198 studentů. Ve vzdělávacím progra-
mu Charitativní a sociální práce je v prvním ročníku 75 studentů 

v denní formě studia a 85 v kombinované formě. Ve vzdělávacím 
programu Sociální a humanitární práce má škola 38 nových prváků.  

Eva Bělocká, 
oddělení komunikace

V novém školním roce začalo studovat téměř dvě stě nových studentů

Na začátku června proběhlo na CARITAS – Vyšší odborné škole 
sociální Olomouc absolutorium, které prověřilo znalosti studentů 
obou vzdělávacích programů, získané během tří let studia. Týden-
ní maraton zkoušení dopadl dobře a v pondělí 29. 6. 2015 převza-
li absolventi diplomy CARITAS – Vyšší odborné školy sociální 
Olomouc a bakalářské diplomy Cyrilometodějské teologické fa-

kulty Univerzity Palackého. Slavnostního předání se účastnilo 69 
absolventů a absolventek Charitativní a sociální práce a Sociální 
a humanitární práce obou škol. Nezbývá než jim popřát, aby v po-
moci druhým našli své poslání.

Eva Bělocká, 
oddělení komunikace

Absolutoria a absolventi

CARITAS – VOŠ sociální Olomouc / Humanitární pomoc

Absolventi vzdělávacích programů Charitativní a sociální práce 
– kombinovaná forma a Sociální a humanitární práce

Absolventi vzdělávacího programů Charitativní a sociální práce 
– denní forma 

HUMANITÁRNÍ POMOC

Stanový „obývák“ s výletem do nebezpečných míst, besedy 
o životě na Blízkém východě a Ukrajině či možnost přispět po-
třebným, a to poprvé pomocí platební karty. Takto se prezento-
vala Arcidiecézní charita Olomouc a Charita Česká republika 
při Dnech lidí dobré vůle 4. a 5. července na Velehradě.
Střelba, padající bomby, ruiny, strach o život. Boje v Doněc-
ku na východě Ukrajiny Siru Mariju (48 let) nedonutily opus-
tit rodné město. Pak ji ale zatkli ozbrojenci. Začalo věznění, 
dva týdny ponižování mezi pětadvaceti muži, dva týdny bez 
základních životních podmínek. Po usilovných jednáních její 
rodiny s bojovníky se podařilo dostat ji ven. Marija, její muž 
i dcerka s velkými problémy opustili Donbas. Tím to ale ne-
skončilo. Fyzická slabost a silný emoční otřes u Mariji vyvola-
ly zákeřnou nemoc. S rakovinou bojuje více než sedm měsíců. 
Marija není jediná, komu Charita pomáhá. Uprchlíků, kteří 
míří do bezpečných částí Ukrajiny, je již téměř jeden milion. 
Jejich příběhy přiblížili charitní pracovníci při Dnech lidí dob-
ré vůle, které ovládly 4. a 5. července moravský Velehrad. Na-
bídli i pohled do jiných koutů světa, a to na Haiti, do Nepálu, 
Sýrie či Iráku.
Návštěvníci akce si v charitním stanu mohli i odpočinout. Usa-
dit se do křesílek a sledovat v televizi záznamy z míst, kde 
Charita pomáhá. Kolem tohoto „obýváku“ byla rozmístěná 
expozice s fotografiemi a příběhy skutečných lidí. Výstava 

symbolizovala okolní svět, kde lidé nejsou v bezpečí a nežijí 
v pohodlí svých domovů jako my. 

Nepál a Blízký východ
Nepálem otřáslo letos v dubnu zemětřesení o síle 7,9 stupně 
Richterovy škály. Tisíce lidí přišlo o život. Další dosud žijí 
v provizorních stanových příbytcích, nemají dostatek jídla 
a vůbec základní podmínky k životu. Charita Česká republika 
jim přispívá na potravinové balíčky, léky, dočasné přístřešky 
a obnovu země. 
V Sýrii a Iráku se zase zaměřuje na rodiny, které musely utéct 
před radikály z tzv. Islámského státu. Ty si mnohdy při útěku 
nestihly vzít nic s sebou. Někteří utečenci přežívají v provizor-
ních osadách v dosud klidných městech, nemají však peníze 
na vysoké nájmy ani na lékařskou péči, mnohdy ani na potra-
viny. Charita Česká republika jim přispívá na zdravotní péči, 
jídlo i oblečení. V neustálém ohrožení života však zůstávají 
jezídové, kteří prchli před smrtí do pohoří Sindžár. Bojovníci 
z Islámského státu tam totiž dosud podnikají výpady. 

Ukrajina a Haiti
Další kapitolou je již zmíněná Ukrajina. Na východě země se 
stále bojuje, uprchlíků přibývá, lidé živoří. Arcidiecézní chari-
tě Olomouc se přitom daří pomáhat obětem na „obou stranách 

Velehrad: Charita zaostřila na Ukrajinu, Haiti, Nepál, Irák a Sýrii
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Zaměstnání na plný úvazek pro dvě ženy a peníze, které po-
mohou invalidům z války, uprchlíkům a dalším lidem v nouzi. 
To vše přinese dílna na výrobu svíček v ukrajinském městě 
Chmelnycké. V srpnu ji tam uvedli do chodu lidé z Arcidiecéz-
ní charity Olomouc (ACHO) a Charity Znojmo.
První svíčku zapálili Ukrajinci v nové dílně již 3. srpna. Byl 
u toho Rostislav Strojvus z ACHO. „Díky dílně na svíčky jsme 
mohli zaměstnat dvě ženy z Chmelnyckého, které dosud byly 
bez práce. Jedna z nich se navíc stará o autistické dítě. Dobrá 
zpráva je i to, že zisk z prodeje podpoří lidi v nouzi, jako na-
příklad ty, kteří prchli před válkou z východu Ukrajiny, dále 
válečné invalidy a další potřebné,‘’ přibližuje Strojvus s tím, že 
za peníze Charita plánuje koupit i sociální taxík pro handica-
pované, kteří nemají možnost dopravit se tam, kam potřebují.
Dílna na svíčky se nachází v budově chmelnycké Charity, kte-
rá sousedí s chrámem. Právě tam spoustu vyrobených svíček 
pak zapálí věřící. „Tento kostel se stane jedním z našich od-

běratelů. Svíčky jsou na Ukrajině velmi žádané, a to zejmé-
na v kostelích, kde je rozsvěcují při liturgických obřadech," 
vysvětluje Strojvus, proč byla v Chmelnyckém zřízena zrovna 
výrobna svíček. 
K místnosti, kterou Češi nechali vymalovat a vykachlíčko-
vat, přibyl ještě sklad na vyrobené zboží. V samotné dílně již 
v těchto dnech stojí přístroj na míchání vosku, dále je tu na-
motávač knotů, které se zavěsí do speciální formy, aby je pak 
pracovnice mohly ponořit do vosku. Na závěr srovnají spodní 
část svíčky ořezávačkou. 
Technické vybavení včetně stavebních úprav přišlo na 140 000 
korun. Zaplatila je Arcidiecézní charita Olomouc. Dílnu na 
svíčky pomohli uvést do chodu lidé z Charity Znojmo, kteří 
nastartovali podobné dílny na dalších místech Ukrajiny, do-
konce i v Česku.

Karolína Opatřilová

Charita otevřela na Ukrajině svíčkovou dílnu

barikády“. Zajišťuje potravinové balíčky a základní hygienic-
ké prostředky utečencům, kteří se dostali na území kontrolo-
vané ukrajinskou vládou. Pomáhá ale také přes své partnery 
přímo na východě v Doněcku, kde se válčí. Ne všichni totiž 
mohou utéct do bezpečí. 
Při velehradském setkání mohli podat pomocnou ruku i ná-
vštěvníci charitního stanu. Součástí prezentace byla také ve-
řejná sbírka pro Ukrajinu, která vynesla 9000 Kč.
Pozornost si zaslouží i Haiti. Tamní obyvatelé se musí vypořá-
dat s častými hurikány či epidemií cholery. Spousty lidských 
životů ale mají na svědomí také chudoba, nedostatek pitné 
vody, jídla i lékařské péče. To se snaží Arcidiecézní charita 
Olomouc změnit. V létě tak vyzvala lidi, aby připili Na zdraví 
Haiti. Charitativní akce, která během července ovládla Olo-
mouc, dala o sobě vědět i na Velehradě. Kohoutkovou vodou 
se osvěžovali i návštěvníci charitního stanu, cenu za kelímek 
vody si určovali sami… Výtěžek 1 479 Kč poputuje na zlepšení 

lékařské péče v zapadlé haitské vesničce Baie de Henne. 
Letos poprvé mohli na Velehradě přispět potřebným i ti, kteří 
si s sebou nevzali hotovost; charitní pracovníci byli připraveni 
i na platební karty. 
Hraví dárci si mohli zakoupit připínací placku, kterou si navíc 
mohli sami vyrobit.
Kromě expozice se skutečnými lidskými příběhy nastínily realitu  
také dvě sobotní besedy se zajímavými hosty. V 15 hodin Be-
njamin Mlýnek líčil, jak se žije lidem na Blízkém východě. 
V 17 hodin pak pokračovala beseda s řeckokatolickým bisku-
pem Mons. Josyfem Miĺanem z Kyjeva, který přiblíží situaci 
na Ukrajině. 
Mnozí návštěvníci uvítali charitní kvíz. Sváděli boj o hodnotné 
a atraktivní ceny, jako například tablet nebo outdoorový telefon. 
Losování vítězů se konalo v sobotu večer a v neděli v poledne.

Karolína Opatřilová

Akci Na zdraví Haiti uspořádala v červenci Arcidiecézní cha-
rita Olomouc (ACHO). Ve vybraných restauracích a kavárnách 
Olomouce si lidé mohli připít kohoutkovou vodou, za kterou pak 
zaplatili libovolnou sumu. Za získané peníze zajistí humanitární 
pracovníci Arcidiecézní charity Olomouc zpřístupnění lékařské 
péče lidem a hlavně i dětem v haitské vesničce Baie de Henne. 
„Lidé, kteří tam žijí, jsou velmi chudí a nemají peníze na vyšet-

ření, dokonce ani na cestu k lékaři, který působí až v hlavním 
městě. Stává se tak, že umírají na banální nemoci. Nejvíce ohro-
žené jsou děti. Kvůli nedostatku lékařské péče totiž na Haiti umí-
rá každé čtrnácté dítě, které ještě nedosáhlo věku pěti let. Proto 
chceme domluvit lékaře, který by do Baie de Henne dojížděl tak 
jednou za dva měsíce. Tím se nám podaří zachránit mnohé lidské 
životy," uvedla humanitární pracovnice Kristýna Lungová

Olomoučtí vybrali pro Haiti 16 700 korun! Rekord trhl Café Restaurant Caesar
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Charitativní akce Na zdraví Haiti vydělala celkem 16 700 korun. 
Konala se v deseti vybraných podnicích v centru Olomouce.
Na zdraví Haiti však ovládlo především centrum Olomouce. Hosté 
deseti vybraných podniků si tam mohli přiťuknout sklenkou ko-
houtkové vody a zaplatit za ni libovolnou částku. Svá dýška vha-
zovali do pokladniček dokonce i číšníci a barmani, majitelka Tva-
růžkové cukrárny přihodila navíc tisíc korun, majitel Kina Hoblina 
daroval k výtěžku ještě téměř 1 200 korun. "Takovou sumou v ko-
runách a dvoukorunách nám zaplatili za maturitní večírek studenti, 
kteří si tyto peníze vydělali při posledním zvonění. My tuto část-
ku rádi věnujeme Haiti," sdělil Jaromír Krátký. Některé podniky 
se snažily charitativní akci zpestřit vlastními nápady. Například 
v Café Sant Ángelo pořídili k přípitku starožitné skleničky zdobe-
né ornamenty.
Počáteční prvenství Kina Hoblina s 2 089 korunami později překo-
nali hosté Café Restaurant Caesar. K 443 korunám, které naplnily 
pokladničku, totiž přibylo dalších téměř 5 000 korun (celkem tak 
hosté Café Restaurant Caesar přispěli 5 343 korunami). "Do po-
kladničky u nás lidé vhazovali peníze v případě, že si sklenku vody 
neobjednali a i tak chtěli přispět. Pokud si ale chtěli na zdraví Haiti 
přiťuknout, objednali si kohoutkovou vodu, za kterou u nás platili 
od desíti korun výš. Tyto peníze pak šly přes naši kasu, takže jsme 
je mohli do sbírky přidat až později po vyúčtování," vysvětlila za 
Café Restaurant Caesar Petra Kouřilová. 
Do konečné částky 16 700 korun jsou započítané také peníze, 
kterými přispěli účastníci Dnů lidí dobré vůle na Velehradě, kde 

si ochutnávku charitativní akce užili poutníci a další příchozí. Za 
dva dny na začátku července tam lidé za kohoutkovou vodu při-
spěli 1 479 korunami. 
Na jednu z nejchudších zemí světa si však spontánně začali připí-
jet i snoubenci, kteří navštěvovali předmanželské kurzy v Centru 
pro rodinný život Arcibiskupství olomouckého. "Snoubenci se při 
těchto kurzech mohli osvěžit vodou, a protože se jim náš nápad, jak 
pomoct Haiti, líbil, připojili se. Za měsíc se jim podařilo nastřádat 
600 korun, které jsme do naší sbírky přidali," uvedla humanitární 
pracovnice ACHO Kristýna Lungová. 
Arcidiecézní charitě Olomouc, která akci vyhlásila, se ozvali také 
obyvatelé Domova seniorů Anavita. V následujících dnech si pak 
i oni na Haiti připíjeli a při té příležitosti přispěli. Potvrdila to Re-
gina Valentíková, která v Anavitě pracuje. "Naši lidé za mnou přišli 
s tím, že se do akce chtějí zapojit. Bohužel, někteří jsou na vozíčku 
a jiní mají pohybové problémy, takže kavárny a hospůdky jsou pro ně 
těžko dostupné. Už jsme se ale domluvili, že k nám chariťáci přijdou 
povyprávět o životě na Haiti osobně," uvedla.
Do akce Na zdraví Haiti se zapojili Bistro Bistrá kráva, Café 
Sant´ Angelo, Jazz Fresh Café, Kino Hoblina, Naše Café, Po-
norka, Street Side Grill bar a Tvarůžková cukrárna. V Plánu 
B podávali vodu pouze k vínu, v Café Restaurant Caesar za ni 
hosté zaplatili 10 - ∞ Kč.

Děkujeme!
Karolína Opatřilová

V rozhovoru s provozní Petrou Kouřilovou se vydáváme na 
dalekou cestu z olomouckého Caesara až do střední Ameriky.
Na zdraví Haiti si nejvíc připíjeli hosté Café Restaurant Caesar. 
Za červenec se jim podařilo nastřádat 5 343 korun. Tamní provoz-
ní Petra Kouřilová se sama setkala s chudobou tváří v tvář, a to 
při cestách po karibských ostrovech. „Na světě může být hůř než 
v Česku, lidé by si měli vážit toho, co mají," říká. 
Proč jste se připojila s Caesarem do akce Na zdraví Haiti? 
Ta akce se mi líbila už kvůli tomu, že pomůže potřebným. Taky 
jsem si říkala, ať lidé ukážou, co v nich je. Dobré je, že se mohli 
zamyslet a zjistit, že jinde na světě může být hůř než u nás v Čes-
ku. Přitom kolikrát si všichni stěžujeme na zdejší poměry…
Vám se stalo, že jste někdy potřebovala pomoct?
V americké Atlantě, kam jsem odletěla na několik měsíců, jsem si 
potřebovala koupit lístek na autobusovém nádraží. Měla jsem ale 
s sebou spoustu zavazadel s nejnutnějšími věcmi a neměla jsem šanci 
je pobrat. Nechala jsem je tedy všechny na jednom místě a po očku 
jsem je sledovala z dlouhé fronty. Najednou vidím, jak se k mým vě-
cem vrhá zloděj. Naštěstí mně pomohl jeden místní muž, který lap-
kovi ještě stihl strhnout jednu tašku z ramene. Každý může jednou 
potřebovat pomoc, proto bychom si měli pomáhat navzájem.
Kde všude jste cestovala?
Před několika lety jsem pracovala na zaoceánské lodi, a když jsme 
zakotvili, vždycky jsem vyrazila na výlet do okolí. Byla jsem i na 
karibských ostrovech, i když ne zrovna na Haiti. Je tam nádherná 
příroda s průzračným čistým mořem a spoustou luxusních hotelů. 
Pak popojdete do další ulice a tam narazíte na lidi, kteří přežívají 
třeba i s početnou rodinou ve stlučené boudě přikryté vlnitým 
eternitem místo střechy. Na každém rohu jsou bezdomovci. Třeba 
v Belize - ve střední Americe je velká chudoba. Lidé sedí na ulici 
a žebrají nebo se můžete vyfotit s různými tropickými zvířaty za 
poplatek, aby si vydělali nějaký peníz na jídlo. Je tam taky hodně 
zdravotně postižených lidí, někteří nemají nohy nebo ruce, jiní 

jsou bez prstů nebo mají pokroucené končetiny. I přes tu všechnu 
chudobu tam děti hrají fotbal na ulici, dospělí sedí u chatrče a hra-
jí na kytaru a zpívají. Jsou vděční za to málo, co mají.
V práci jste každý den v kontaktu s nejrůznějšími lidmi, jak jsou na 
tom, mají sami hluboko do kapsy nebo peníze spíš rozhazují?
To je individuální, mnozí jsou na dovolené a chtějí si pochutnat, 
užít si večeři s rodinou nebo s přáteli a penězi nešetří. Jiným se 
zase nezdají třeba ceny v jídelním lístku, a tak si objednají to nej-
levnější jídlo. Na hostech se taky odráží jejich výchova. Už když 
si objednávají, ukáže se, jestli jsou slušní nebo si hrají na něco víc. 
Stalo se někdy u Vás v podniku, že někdo potřeboval pomoct?
V době nesnesitelných veder šla naše servírka do práce a kousek 
od restaurace viděla zkolabovat pána. Běžela k němu, zavolala zá-
chranku a uklidňovala ho, dokud nepřijeli lékaři. Pak přišla pozdě 
do práce, ale i takové situace se stávají…
V Olomouci natrefíte často na lidi bez domova nebo ty, kteří žado-
ní o peníze. Přicházejí si říct o pomoc i k Vám přímo do podniku?
Sem tam k nám na zahrádku zamíří bezdomovec a vydá se rov-
nou ke stolům plným hostů, kterým rychle upíjí pivo a limonády. 

Petra Kouřilová: „Ať lidé ukážou, co v nich je"
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Humanitární pracovnice Kristýna Lungová odletěla začátkem září 
do jedné z nejchudších zemí světa – Haiti. Pobývat bude zejména 
v severozápadním regionu země, a to po dobu delší než jeden mě-
síc. Díky nedávné kampani „Na zdraví Haiti“, která vynesla 16 700 
korun, spolu s finanční částkou, kterou k výtěžku přidá Arcidiecéz-
ní charita Olomouc, zajistí základní lékařskou péči pro všech 350 
dětí ve škole v Baie de Henne. 
Mezi místa, která má Lungová v plánu na Haiti navštívit, patří i ná-
vštěva hlavního města Port-au-Prince, kde by chtěla ve spolupráci 
s velvyslanectvím oslovit především místní organizace za účelem 
hledání možnosti podpory Baie de Henne. „Vesnice je díky špatné 
nefungující infrastruktuře v této oblasti prakticky odříznutá. Není 
zde lékař, nejbližší nemocnice je dvě hodiny jízdy autem, což je jeden 
den pěší chůzí, lidé jsou zde stejně jako všude nemocní, postižení, 
staří, ale s tím rozdílem, že často umírají na zcela banální nemoci, 
a navíc na lékařskou péči ani nemají peníze,“ vysvětluje Lungová. 
Dalším problémem na Haiti je vysoká negramotnost, která zasa-
huje až 50 procent populace. I zde však Kristýna Lungová hledá 
možnosti pomoci: Prostřednictvím organizace „Knihy bez hranic“ 
(Livres sans frontières), Lungová objednala knihy včetně učebnic 
pro nově připravovanou školní knihovnu v Baie de Henne. „Knihy 
budou sloužit především studentům, ale do budoucna bychom se 
chtěli zaměřit i na starší obyvatele, aby se mohli postupně začít učit 
číst a psát,“ dodává.
Lungová navštíví i další místa na Haiti. Mezi partnerské školy a far-
nosti, ve kterých Arcidiecézní charita Olomouc realizuje Projekt 
Adopce na dálku, patří i komunita sester St. Joseph of Apparition 
v Gonaives, Roche a Bateau a v Damassin. Zde se Lungová rovněž 

setká s dětmi, které jsou v adopci. Dětem předá zásilky od adop-
tivních rodičů a stejně tak přiveze nazpět dopisy a kresby od dětí. 
Kristýna Lungová zároveň zdůrazňuje, že zajistit lékařskou pomoc 
na takto odlehlých místech je možné jen postupnými kroky: „Mo-
mentálně bychom rádi zajistili lékařskou prohlídku pro všech 350 
dětí ve škole v Baie de Henne s tím, aby se těm nejpotřebnějším 
dostalo alespoň základní lékařské péče a hlavně aby byly ošetřeny 
nejakutnější případy, a to i lidé dospělí – postižení a starší.“ 
Kristýna Lungová je studentkou Mezinárodních rozvojových studií 
UP v Olomouci. V Arcidiecézní charitě Olomouc pracuje jako ko-
ordinátorka projektů na Haiti. 

Eva Štefková
Arcidiecézní charita Olomouc

Charita zajistí lékařskou péči a knihy pro školu na Haiti

Humanitární pomoc

Tomu se nedá říct "prosba o pomoc". Obsluha ho musí slušně vykázat. 
Před pár dny tady obcházel pán, který měl s sebou na papírku napsa-
né, že je neslyšící, a začal hostům na stůl rozdávat propisky, aby si je 
koupili. Požádala jsem ho, dokonce jsem mu to i napsala, aby odešel 
a nechal hosty v klidu najíst. Vždyť to je slušnost. Ale přišel zase.

Jak se cítíte, když musíte vykázat někoho takového?
Není mi to vůbec příjemné, ale na druhou stranu cítím zodpo-
vědnost za náš podnik. Nezbývá mi tedy nic jiného, než tyto lidi 
slušně vyprovodit.

Rozhovor vedla Karolína Opatřilová

Tropické bouři Erika čelili v noci na sobotu 29. 8. obyvatelé Haiti. Prud-
ké deště, které bouři provázely, údajně zasáhly nejvíce hlavní město Port 
au Prince. Záplavy neminuly ani Gonaives, kde dlouhodobě působí Ar-
cidiecézní charita Olomouc.
V sobotu Haiti hlásila záplavy na třech místech, jedním z nich bylo Go-
naives, kde přes své partnery pomáhá Arcidiecézní charita Olomouc. 
„Gonaives leží v zátoce a obklopují ho z jedné strany hory a z druhé 
moře, takže pokud přijde hurikán nebo bouře, město většinou vytopí," 
přiblížila humanitární pracovnice Kristýna Lungová. Ta se do této části 
Haiti vydává každý rok osobně. Na další pracovní cestu na Haiti odjela 
v prvním týdnu v září.
V sobotu 29. srpna se snažila navázat spojení s misionářskými sestrami, 
které působí v gonaivském centru pro podvyživené a postižené Haiťa-
ny. Charita s nimi spolupracuje už delší dobu. „Spojení se mi podařilo 
navázat až kolem 21 hodin našeho času. Sestry se na tropickou bouři 
připravily den předem. Uklidily všechno, co by mohl silný vítr odnést 
a co by mohlo způsobit škody na majetku. Pak se přihnala velká vichřice. 
Gonaives však minuly prudké deště, které ničily především v hlavním 
haitském městě. Malou část Gonaives tak zaplavilo pouze moře, situace 

je tam dobrá," popsala Lungová s tím, že Gonaives naopak už několik 
měsíců sužuje sucho a tamní obyvatelé déšť vyhlížejí. Samotné centrum 
ani nová škola při vichřici poškozeny nebyly. Jsou totiž postaveny tak, 
aby silné bouře, hurikány i zemětřesení vydržely. 
Předtím, než Erika v Gonaives udeřila, muselo být z tamní věznice eva-
kuováno 254 vězňů. 
Tropická bouře však nejvíc zasáhla hlavní město Port au Prince. Nejmé-
ně tři lidé se tam zranili po zřícení jednoho z domů. 
O lidi v nouzi by mělo být postaráno ve zhruba dvou tisících útočišť, 
které haitská vláda otevřela v deseti departementech země. Tato útočiště 
jsou údajně vybavena základními sanitárními potřebami a zásobami po-
travin, pojmou přes 47 000 osob.
Podle Lungové udeřila tropická bouře Erika na Haiti s menší intenzitou. 
„Bouře ztratila na síle v horách v Dominikánské republice," dodala.
Dvoučlenná výprava na Haiti odjela začátkem září. Cílem její cesty je 
rozšiřovat zdravotní péči do odlehlé vesnice Baie de Henne a pracovat na 
úspěšně rozjetých projektech, jako je třeba Adopce na dálku, Postavme 
střechu nad hlavou a další.

Karolína Opatřilová

Tropická bouře se přehnala přes Haiti. ACHO tam má partnery
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